
كمتر از يك ماه به اربعين مانده اس�ت. رفتن به 
س�فر اربعين براي بس�ياري از افراد مانند يك 
آرزوي هر س�اله اس�ت، به همين دليل آنها در 
تكاپو براي برنامه ريزي اين س�فر هستند. مرد 
يا زن، پير يا جوان هيچ فرقي نمي كند. امس�ال 
نيز مانند س�ال هاي گذش�ته جمعيت عظيمي 
در اين پياده روي باش�كوه شركت خواهند كرد. 
تجديد عهد با س��يد و س��الار ش��هيدان، تحمل 
س��ختي ها و تمرين صبر بر مشكلات و حفظ خط 
مجاهدت در راه خدا و كمك ب��ه عظمت و اقتدار 
اسلام و مسلمين از انگيزه هاي يك زائر براي رفتن 
به سفر اربعين است. مغناطيس پرجاذبه حسيني 
به ويژه در ايام اربعين زمينه ای براي حفظ ياد حق 
و ذكر حقيقت فراهم مي كند كه وس��عتي فراتر از 
جغرافياي فيزيكي كربلا و مسير منتهي به آن دارد. 
اين حركت عشق و ايمان، چنان جنبشي در اعماق 
جان هاي پاك و رنجور از ظلم و جور در پهنه دنيا 
مي اندازد كه پايه هاي نظام سلطه جهاني را به لرزه 
درمي آورد، به همين دليل مس��ئله روايت اربعين 
اهميت بس��يار زيادي دارد كه بايد ب��ه آن توجه 

بيشتري شود. 

   ركوردهاي جهاني »پياده روي اربعين«
در س��ال هاي اخير آم��ار حاض��ران در راهپيمايي 
اربعين از اول تا بيس��تم صفر به حدود ۲۰ميليون 
نفر رسيده است و جالب اينكه اين همه جمعيت در 
يك مراسم عظيم بدون هيچ مشكلي براي پذيرايي 
از آنان و محل اس��تراحت و انواع خدمات به صورت 
رايگان برگزار مي ش��ود و كمترين مش��كل در اين 
ارتباط در ايام اربعين وجود دارد و همه از جان و دل 
و همه دارايي هاي خود براي ميهمان نوازي از زائران 
مايه مي گذارند و اين خدمت رساني و خدمت دهي 
مليت و قوميت نمي شناسد. در اين صحنه عراقي ها 
در تمام اين سال ها س��نگ تمام گذاشته و ميزباني 

شايسته اي داشته اند. 
خيلي ها نمي دانند كه »پياده روي اربعين« ركوردهاي 
جهاني دارد، اين پياده روي را كه شيعيان با عشق و 
ارادت مي روند، خ��دا نظر كرده به آن و يكتا ش��ده 
در جه��ان. از س��ال۱۳۹۳ جمعي��ت اربعيني ها به 
۲۰ميلي��ون نفر نزديك ش��د و چش��م جهانيان به 
روي پدي��ده اي عظيم در دنياي معاصر باز ش��د كه 
ركوردهاي جديد داشت.  سال۱۳۹۴ جمعيت زائران 
اربعين ۲۲ميليون نفر تخمين زده شد، ولي مقامات 

عراقي اعلام كردند جمعيت حدود ۲۶ميليون نفر بوده 
است. اينچنين است كه در سال هاي اخير پياده روي 
كربلا »بزرگ ترين گردهمايي سالانه جهان« ناميده 
مي ش��ود، البته اين پياده روي علاوه بر جمعيتش، 
ركوردهاي ديگري هم دارد، مثلًا اينكه طولاني ترين 
راهپيمايي جهان است؛ مسير نجف تا كربلا كه حدود 
۸۰كيلومتر است، مسير تاريخي پياده روي اربعين 
محسوب مي شود، ولي مسيرهاي اصلي سفر زائران 
به كربلا بيش از ۶۴۰كيلومتر طول دارد و اين ميزان 
راهپيمايي در مجموع خ��ودش يك ركورد جهاني 

است. همچنين در پياده روي اربعين زائراني از حدود 
۷۰كشور جهان مشاركت دارند. فقط شيعيان ايران، 
عراق و خاورميانه و آسيا نيستند بلكه هر سال زائراني 
از كش��ورهايي در قاره هاي مختلف ازجمله اتريش، 
فنلاند، استراليا، سوئد، دانمارك، امريكا، انگلستان، 
آرژانتين، كلمبيا و روس��يه در پي��اده روي اربعين 
حضور دارند، به اين ترتيب بين المللي ترين رويداد 
مذهبي نيز رقم مي خورد. از طرفي در روز اربعين نماز 
جماعت همزمان در مسير نجف تا كربلا برپا مي شود 
و اين نماز كه گاهي صف هايش كيلومتري است و با 
حضور ميليون ها نمازگزار از بيش از ۳۰كشور برگزار 
مي شود، بزرگ ترين نماز جماعت مشترك )منقطع( 

در جهان محسوب مي شود. 
   اگ�ر روايت نكنيم ديگران م�ا را آنطور كه 

بخواهند روايت مي كنند
اما چرا روايت سفر اربعين مهم است؟  در اين رابطه 
افروز مهديان، نويسنده به »جوان« مي گويد: »ما هر 
كاري كه انجام مي دهيم و هر اتفاقي كه مي افتد، بايد 
روايت كنيم، از جمله سفر اربعين چراكه اگر روايت 
نكنيم، ديگران ما را همانطور كه دل شان مي خواهد 
روايت مي كنند. مش��كل و ضعف هميشگي ما اين 

بوده است كه مثلًا در همه جنگ ها و همه اتفاقاتي 
كه در طول تاريخ براي مان افتاده را به درستي روايت 
نكرده ايم. متأسفانه بايد اعتراف كنم كه »شيعه« در 

اين مسئله خيلي ضعف دارد.«
او با بيان اينكه »مهم تر از برگزاري راهپيمايي اربعين، 
روايت كردن آن اس��ت و بايد ب��ه آن توجه ويژه اي 
ش��ود«، اظهار مي دارد: »براي روايت سفر اربعين، 
مسئوليت بس��يار بزرگي روي دوش رسانه هاست. 
آنها بايد با خلاقيت خود به اين موضوع مهم بپردازند 
تا همه جوانب برگزاري مراسم و داستان موكب هايي 
كه برپا مي شود، به خوبي بيان شود. در شرايطي كه 
خود عراقي ها به خوبي مي توانند مراس��م اربعين را 
برگزار كنند، ما بايد تمركزمان را روي بيان ماجراي 
اين سفر بيش��تر كنيم و به نظر من، نقش ما در اين 
زمينه مهم تر است و تأثير بيشتري خواهد داشت.«

مهديان ادامه مي دهد: »رسانه هاي ما، چه به صورت 
مكتوب و چه به صورت تصوير بايد تمام ظرفيت را 
براي روايت اربعين به كار گيرند. بايد از كف جامعه 
موضوع اربعين بيان شود و از همه آدم هاي معمولي 
كه با سختي به دل جمعيت مي زنند و خودشان را 
به مرز و بعد از آن به كربلا مي رسانند، بايد صحبت 
شود. بايد روايت قش��ر كم س��واد هم بيان شود نه 
اينكه فقط سراغ قشر فرهيخته برويم و آنهايي را كه 
لاكچري گونه به سفر اربعين مي روند به عنوان سوژه 
رسانه اي انتخاب ش��وند، به خصوص بيان ماجراي 

سفر اولي ها هم خيلي مهم است.«
اين راوي اربعين مي گويد: »يك مس��ئله در س��فر 
اربعين خيلي مهم اس��ت كه بايد به آن توجه شود؛ 
اينكه بايد تمام سعي مان را در روايت ها براي كمتر 
شدن فاصله ميان ايراني ها و عراقي ها به كار بگيريم. 
همانطور كه مي دانيد اربعين براي تجمع شيعه است 
و قرار نيس��ت به مليت پرداخته شود، بنابراين بايد 
آن وجه اشتراكات و ماجراهاي قشنگي را كه هنگام 
همدلي ميان ايراني ها و عراقي ها اتفاق مي افتد، به 

خوبي روايت كنيم.«
او درباره ناآشنايي برخي از افراد نسبت به پياده روي 
اربعي��ن توضي��ح مي ده��د: »جمعيت زي��ادي از 
كشورمان هر سال به سفر اربعين مي روند و مطالب 
و گزارش هاي زيادي راجع به آن نوشته مي شود، اما 
با اين حال وقتي يك موضوعي را در ميان دوستان و 
آشنايامان از اين سفر دوست داشتني تعريف مي كنم، 
مي بينم كه آنها براي شان عجيب است و درباره اش 
سؤالات زيادي از من مي پرسند. اين را مثال زدم كه 
بگويم وقتي اطرافيان ما از قش��نگي هاي اين سفر 
تعجب مي كنند و اي به حال آنكه ساير مردمان دنيا 
اصلًا خبر از اين تجمع باشكوه شيعه كه در اربعين با 

يكديگر همراه مي شوند، ندارند.«

كار كردن براي امام حس�ين)ع( وقت�ي اثرگذار 
مي ش�ود كه دلي باش�د؛ وقتي كه دور از ش�عار، 
شو و نمايش باش�د، براي همين است كه هميشه 
كاره�اي مردم�ي اثرگذاري بيش�تري داش�ته 
است. س�يدمجتبي مؤمني كه از س�ال1386 در 
رس�انه هاي مختلف فعاليت مي كرده و خبرنگار، 
دبيرس�رويس و س�ردبير هم بوده اس�ت، چند 
س�الي مي ش�ود س�ايت اربعي�ن دات آي آر و 
زيرمجموعه هاي آن را در ش�بكه هاي اجتماعي 
مديريت مي كند تا واقعيت اي�ن روز را به تصوير 
بكشد. او داس�تان هاي ش�نيدني زيادي دارد و 
به خوبي مي دان�د چه كاري ب�راي روايت اربعين 
مؤثرتر اس�ت، به همين منظور »جوان« س�راغ 
مدير اين سايت رفته و با او گفت وگو كرده است. 

  
 چرا دغدغ�ه اربعي�ن داش�ته و داريد؟ 
مديريت سايتي كه براي اربعين طراحي 
شده  نياز به صرف هزينه و زمان دارد. نيت 

شما براي اين كار چه بوده است؟
قصد ش��عار دادن ندارم، اما اساس��اً دغدغه من در 
ماجراي اربعين، وجود حضرت صاحب الزمان)عج( 
اس��ت، فكر مي كنم تنها جايي كه ما در عصر غيبت 
مي تواني��م زندگي هم��راه با عص��ر صاحب)عج( را 
تجربه كنيم، همين اربعين است. اولين سالي كه به 
پياده روي اربعين رفتم، سال۹۲ بود و بعد از آن هم 
به اين پياده روي رفتم. آن سال ها كلًا حسم اين بود 
كه فضاي اكرام مردم عراق در مورد زائران اربعيني 
تنها مصداقي اس��ت كه مي تواني��م زندگي در عصر 
ظهور را درك كنيم. ماجراي آش��نايي من با سايت 
اربعين اين بود كه يك مجموعه فرهنگي اين سايت 
را از سال۱۳۹۲ راه انداخت. سال۹۵ در جلسه اي با 
حضور مديران مجموعه م��ن در مورد اربعين حرف 
زدم. همان جا مس��ئول مجموعه گفت كه س��ايت 
اربعين را به همراه كان��ال ايتا و تلگ��رام راه اندازي 
كرده اند اما چون كسي نبوده كه كارهاي آن را انجام 
دهد، متوقف مانده است. پيش��نهاد داد كه اگر من 
مايلم كارهايش را بر عه��ده بگيرم. از همان اول اين 
كار براي من درآمدي نداشت و فقط بودجه اي براي 
پرداخت حق التحرير افرادي كه براي آن توليد محتوا 
مي كردند، اختصاص داده شد، البته اين هزينه ها بعد 

از دو سه سال كلًا قطع ش��د و كل هزينه ها بر عهده 
خودمان بود و با كمك هاي مردم��ي اين مجموعه 

مديريت شد. 
 يعني ديگر حمايت مالي انجام نمي شود؟ 
شايد يك ششم يا يك هفتم هزينه ها از طريق حمايت 
مالي باشد، مثلًا س��ال۱۴۰۱ كه حدود ۷۰ ميليون 
در س��ال هزينه كارهاي فني و محتوايي سايت شد، 
مجموعه حدود ۱۰ميليون تومان به ما پول داد، اما تا 
به حال از هيچ سازمان دولتي و ارگاني، پول نگرفته ايم 
و اين مؤسسه فرهنگي كه از آن صحبت مي كنم هم 
خدمات فرهنگي مي فروش��د و با فروش مس��تند و 

كتاب، درآمدزايي مي كند. 
 چند نفر نيرو در سايت اربعين دات آي آر 

فعال هستيد؟
به غير از خودم پنج نفر به طور مستقيم درگير كارهاي 
سايت و شبكه هاي اجتماعي آن هستند. آنها حقوق 
ناچيزي مي گيرند كه بهتر است بگويم اصلًا حقوق 

نمي گيرند. 
 چرا از خود سايت و شبكه هاي اجتماعي 

كسب درآمد نمي كنيد؟
از س��ايت كه درآمد نداريم و تبلي��غ هم نمي كنيم. 
صادقانه اينكه دلم نمي آيد از اسم امام حسين)ع( پول 
دربياورم، حتي با اين منطق كه آن را خرج خود سايت 
كنم. ش��ايد حرفم منطقي به نظر نرسد و از سر ذوق 
باشد اما من اصلاً دلم نمي آيد از اين سايت درآمدزايي 

كنم، حتي با سايت هايي كه تبليغ دارند و درآمدزايي 
مي كنند به همين دليل تبادل نمي كنم. 

 در اين هشت سال فعاليتي كه داشتيد چه 
داستان  شنيدني ای را مي توانيد برا ي مان 

تعريف كنيد. 
در اين مدت ماجراهاي زيادي اتفاق افتاده است كه 
شنيدني هس��تند، اما يكي از آنها را براي تان تعريف 
مي كنم. از دوستان و آش��نايان خواستم هر كسي را 
كه مي تواند براي توليد محتوا به ما كمك كند، معرفي 
كنند. يك نفر خانمي را كه مدير كل اجتماعي يكي 
از رس��انه هاي مش��هور بود، معرفی كرد. شماره او را 
گرفتم و درباره كار برايش توضيح دادم، گفتم اين كار 
مردمي است. او جزئيات كار را پرسيد و قبول كرد كه 
كار كند، اما سؤال آخرش اين بود كه عددهاي واريزي 
چطوري است و هر مطلب را چقدر حساب مي كنيد؟ 
گفتم با شرمساري بابت هر ساعت ۱۰هزار تومان پول 
مي دهيم. او در واكنش به اين حرف من، ترش كرد و با 
لحن عجيبي گفت من در مجموعه اي كه كار مي كنم 
بابت يك يادداش��ت كه نيم ساعت وقتم را مي گيرد 
۱۰۰هزار تومان پ��ول مي گيرم. من ه��م از لحن او 
ناراحت شدم و بعد از عذرخواهي تلفن را قطع كردم. 
اتفاق عجيب اين ماجرا اين بود كه اين خانم فردا صبح 
پيام داد كه امكان صحبت داريد؟ من هم با او تماس 
گرفتم. برايم عجيب بود كه گفت اگر شخصي را براي 
كار پيدا نكرده ايد مي خواهم با ش��ما همكاري كنم! 

برايم س��ؤال بود كه از عصر روز قبل تا صبح آن روز 
چه اتفاقي افتاده كه نظر اين خانم تغيير كرده بود؟ 
از او سؤال پرسيدم كه با بغض گفت: »آقا شما فقط 
اجازه مي دهيد كه براي سايت تان بنويسم؟« باز هم 
سؤالم را تكرار كردم و گفتم برايم مهم است كه دليل 
اين تغيير تصميم را بدانم. گفت تلفن را قطع مي كند 
و بعداً تماس مي گيرد. من در تمام طول روز، ذهنم 
درگير بود كه چه اتفاقي افتاده كه نظر اين خانم تغيير 
كرده تا اينكه زنگ زد و گفت كه تا به حال كربلا نرفته 
اس��ت اما ديش��ب خواب ديده كه قرار است به سفر 
اربعين برود و امام حسين)ع( را در خواب ديده است 
كه يك پاكت سفيد پر از پول به او داده و گفته است 
اين خرج سفرت، فقط كار اينها را راه بينداز. اين خانم 
حدود پنج سال با ما همكاري كرد و تقريباً هر هفته 
دو بار به ما مطلب مي داد تا اينكه كارش تغيير كرد و 
همكاري اش با ما كمرنگ شد. در اين مدت هم شايد 
به زور و زحمت به او ۱۰۰هزار تومان پول داديم كه در 

اصل بايد بگويم هيچ دستمزدي نگرفت. 
 فعاليت رس�انه ها را در خص�وص اربعين 

چگونه ارزيابي مي كنيد؟ 
طی چند س��ال اخير رس��انه هاي اربعيني بيشتر و 
فعال تر ش��ده اند و اين خيلي خوب اس��ت. برخي از 
س��ازمان ها هم پاي كار آمده و حتي كانال هايي در 
ش��بكه هاي اجتماع��ي مختلفي فعال ش��ده اند اما 
متأسفانه اين رسانه ها هنوز غناي كافي ندارند، كار 
عميق انجام نمي ش��ود و قالب هاي توليدي خلاقانه 
نيس��ت. بدتر اينكه حس مي كنم تعدد رسانه هاي 
اربعين دارد مانند مسابقه اي مي شود كه هر كس در 
آن مي گويد ما بيشتر از بقيه كار مي كنيم. كارها هم 
پر از نشانه و لوگو اس��ت. برخي سازمان ها كه مدعي 
هستند دغدغه اربعين دارند، سراغ كارهاي كپي كاري 
مي روند، آنها مي خواهند فوري يك نمايشي را اجرا 

كنند و بروند. 
ما خودمان اساساً نماد تصاويرمان را كوچك مي زنيم 
كه هر كسي خواست از آن اس��تفاده كند، حتي اگر 
كسي بخواهد از محتواي ما استفاده كند، مي گوييم 
اس��تفاده كند، فقط از آن پول درني��اورد و كارهاي 
تجاري نكند. بماند كه بعضاً سايت ها و مجموعه هايي 
نماد ما را حذف و كارها را بدون منبع منتشر مي كنند، 
حتي س��ايت س��تاد مرك��زي اربعي��ن، از محتواي 

سايت ما منتش��ر و از مس��تنداتي كه در سايت كار 
كرده ايم، استفاده كرده است، البته ما اصلًا مشكلي 
با اين موضوع نداريم. از نظر من اين سفره  براي امام 
حسين)ع( است و من بايد اين سفره را رنگين تر كنم و 

هر كسي هر چيز را مي تواند از آن بردارد. 
ب�راي  مس�ئولان  مي كني�د  فك�ر   
مجموعه هايي كه در زمينه اربعين قصد 
توليد محتوا دارن�د، چ�ه كار مي توانند 

انجام دهند؟ 
همين سازمان هايي كه دغدغه دارند از مجموعه هاي 
مردمي حمايت كنند و كارهاي عميق و خلاقانه را در 
همين مرتبه گسترش دهند. سراغ كساني بروند كه 
مي خواهند كارهاي مؤثر در اين زمينه انجام دهند و 
از آنها بپرسند چه چيزي لازم داريد تا كارتان را بهتر 
انجام دهيد؟ س��راغ مجموعه هاي به معناي واقعي 

مردمي بروند نه مردمي هاي خصولتي. 

گزارش »جوان« از لزوم بيان همه جوانب پياده روی باشكوه در سرزمين عشق

روايت اربعين همتراز حماسه اربعين
يادداشت

سفر زائران اربعين با خودروهاي شخصي 
تسهيل مي شود

ه�ر س�ال ع�ده ای از زائ�ران اربعي�ن ب�ا خودروه�اي شخصي ش�ان به 
س�مت م�رز ع�راق مي رون�د. ط�ي س�ال هاي گذش�ته بس�ياري از اين 
زائران با مش�كلات متعددي چ�ون كمب�ود پاركينگ مواجه مي ش�دند. 
امس�ال، مس�ئولان اعلام كرد ه اند تمهيدات گس�ترده اي براي تس�هيل 
س�فر زائران با خودروهاي ش�خصي تا مرزها در نظر گرفته ش�ده اس�ت. 
به گفته داريوش اماني، رئيس سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي، اين سازمان 
در حوزه تأمين زيرساخت ها، فراتر از تعهدات خود عمل كرده است و اقداماتي 
در زمينه ايمن سازي و نگهداري محورهاي مواصلاتي منتهي به پايانه هاي مرزي 
اربعين، تأمين امكانات مورد نياز، تجهيز پايانه هاي مرزي به مه پاش، تونل هاي 
خنك كننده، نصب سايه بان، آبسردكن و تأمين امكانات بهداشتي  انجام گرفته و 
بيش از ۳هزارميليارد تومان اعتبار ابلاغ شده است. او گفت: »در حالي كه براي 
نگهداري ايمني و اصولي محورهاي مواصلاتي كشور ۲۳۰همت اعتبار نياز است، 
امس��ال با وجود افزايش ۳۰ تا ۳۵درصدي اعتبارات در مقايسه با سال گذشته، 
همچنان با كمبود اعتبارات مواجه هستيم.« او توجه به نگهداري كريدورهاي 
ترانزيتي و محورهاي اصلي مواصلاتي را از رويكردهاي اصلي سازمان راهداري و 

حمل ونقل جاده اي عنوان كرد. 
پيش از اي��ن نيز رضا اكبري، معاون راهداري س��ازمان راه��داري و حمل و نقل 
جاده اي گفته بود: امس��ال برنامه و تمهيدات گس��ترده اي را براي مس��يرهاي 
منتهي به پايانه هاي مرزي از جمله مسير ايلام به مهران انجام داده ايم و با نصب 
نيوجرسي ها، افزايش روشنايي ها و آس��فالت معابر زمينه براي تسهيل در تردد 

خودروهاي زائران ايجاد شده است. 
به گفته بس��ياري از زائران يكي از عمده مش��كلات هنگام س��فر با خودروهاي 
ش��خصي، مس��ئله نبود پاركينگ در پايانه هاي مرزي بود كه ب��ه گفته مهرداد 
بذرپاش، وزير راه و شهرسازي امسال در راستاي بهبود وضعيت تردد خودروهاي 
شخصي در مرزها ظرفيت پاركينگ ها افزايش يافته است. او بيان كرد: »در سال 
گذشته پاركينگ پايانه بركت ظرفيت ۶۰هزار دستگاه خودرو داشت اما امسال به 
ظرفيت اين پايانه ۴۰هزار دستگاه اضافه شده و مجموعاً ظرفيت اين پاركينگ به 
۱۰۰هزار خودرو رسيده است.« بذرپاش اظهار داشت: »در پايانه شهيد سليماني 
يا مرز مهران، هم تعداد گيت هاي ورودي و خروجي با توافق كشور عراق افزايش 
يافته و هم تعداد مه پاش ها و تجهيزات خنك كننده و چش��مه هاي س��رويس 

بهداشتي به ميزان قابل توجهي بيشتر شده است.«
پيش بيني شده است در ايام اربعين حسيني امس��ال ۴ميليون ايراني به كشور 
عراق سفر كنند كه تعداد ۳ميليون و۸۰۰ هزار نفر از طريق محورهاي مواصلاتي به 
مرزها خواهند رفت. در حال حاضر شش مرز تمرچين، خسروي، باشماق، مهران، 
چذابه و شلمچه براي اربعين امسال فعال شده اند كه برخي از اين مرزها به دلايل 

امنيتي در ساعات خاصي باز و تردد از آنها انجام مي شود. 

پس اتوبوس هاي VIP كجاست؟
پيش فروش بلي�ت اتوبوس اربعين براي مس�ير تهران- مهران آغاز ش�ده 
اس�ت. در حالي كه قيمت بليت اتوبوس به صورت قطع�ي 450 تا 680هزار 
تومان اعلام ش�ده ام�ا برخي زائ�ران مي گوين�د اتوبوس VIP نيس�ت و 
براي ي�ك اتوبوس 44نف�ره معمولي، 650 ه�زار تومان دريافت مي ش�ود. 
داريوش باقرج��وان، مديركل حمل و نقل مس��افر س��ازمان راهداري با اش��اره 
 به قيم��ت بليت اتوب��وس اربعين۱۴۰۲ گف��ت: »در حال حاض��ر بليت اتوبوس 
تهران- مهران براي ايام اربعين از ۴۵۰ تا ۶۸۰ هزار تومان عرضه مي شود كه دليل 
تفاوت قيمت ها هم نوع اتوبوس و تجهيزات آن و همچنين ظرفيت اتوبوس هاست.« 
او با بيان اينكه در صورت نياز براي مسيرهاي پرتردد اربعين، اتوبوس هاي ويژه در 
نظر گرفته می شود، افزود: »زائران مي توانند علاوه بر تهيه بليت رفت، بليت برگشت 
را نيز رزرو كنند كه البته با توجه به احتمالي بودن زمان بازگشت، در صورتي كه 
زائران بليت برگشت خريداري كنند و در زمان مقرر به كشور بازنگردند، در اولويت 

بازگشت قرار مي گيرند و با اتوبوس جايگزين به شهر خود بازمي گردند.«
 VIP يكي از كاربران فضاي مجازي با نام »علي« با گلاي��ه از نبود اتوبوس هاي
نوشته است: »يك تعاوني در پايانه غرب تهران فقط اتوبوس ۴۴نفره معمولي با 
قيمت ۶۵۰هزارتومان گذاشته است و خبري از اتوبوس VIP نيست، در صورتي 
كه بليت VIP را حداكثر ۶۸۰هزارتومان اعلام كرده اند نه براي اتوبوس معمولي 
كه فقط نوشته مانيتوردار! تازه براي هشتم شهريور بليت تمام شده است. خسته 

نباشند با اين كنترل قيمت ها و مديريت راهپيمايي اربعين.«
كاربر ديگري نيز با نام »حسين« به عدم نظارت مسئولان اشاره كرده و نوشته است: 
»همه تعاوني ها كه در سايت نيستند. آنها بليت حضوري مي فروشند، يعني واقعاً 
مسئولان خودشان سايت ها را يك بار باز نكرده اند كه ببينند چه خبر است؟ اصلًا 
چرا فقط اتوبوس هاي ۴۴نفره مي فروشند. پس اتوبوس های ۲۵نفره  كجا هستند؟ 

هيچ موقع يك موضوع به سادگي حل نشده است!
اين در حالي اس��ت كه مديركل حمل و نقل مس��افر س��ازمان راهداري درباره 
شيوه خريد بليت اتوبوس اربعين گفته اس��ت: »بليت اتوبوس اربعين امسال در 
سايت هاي رسمي شركت ها و همچنين س��ايت هاي طرف قرارداد آنها با قيمت 
مصوب عرضه خواهد شد. همچنين براي جلوگيري از تخلف، قيمت مصوب هر 
مسير در ترمينال ها نصب مي شود و همكاران ما در راهداري بر قيمت ها نظارت 

خواهند كرد.«
گفتني است هر ساله زائران حدود۲۰ اس��تان كشور از طريق مرز زميني مهران 
عازم زيارت اربعين مي شوند. مسئولان وزارت راه و شهرسازي اعلام كرده اند براي 
سهولت تردد زائران و رسيدن آنها به مرز مهران از مسير جاده اي، اتوبوس هايي را 
پيش بيني كرده اند كه بيش از ۴۰درصد ظرفيت اتوبوس ها در مسير مرز مهران 

فعاليت خواهند كرد. 

مسئول مجموعه رسانه اي مردمي اربعين در گفت وگو با »جوان«:

اكرام مردمي عراق در اربعين، تمرين زندگي در عصر ظهور است
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مهسا گربندي

پرونده
 اربعين

گفتوگو 

اف�روز مهديان: ما ه�ر كاري ك�ه انجام 
مي دهيم و هر اتفاقي ك�ه مي افتد، بايد 
روايت كنيم، از جمله سفر اربعين چراكه 
اگر روايت نكنيم، ديگران ما را همانطور 
كه دل ش�ان مي خواهد روايت مي كنند

    گزارش یک

 سيد مجتبی مؤمنی
مسئول مجموعه رسانه اي مردمي اربعين

   رسانه هاي اربعيني بيشتر و فعال تر 
شده اند و اين خيلي خوب است. برخي 
از سازمان ها هم پاي كار آمده و حتي 
كانال هايي در ش�بكه هاي اجتماعي 
مختلفي فعال ش�ده اند اما متأسفانه 
اين رسانه ها هنوز غناي كافي ندارند، 
كار عميق انجام نمي شود و قالب هاي 

توليدي خلاقانه نيست

نکته

گزارش2


